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چگونه عملکرد دولت را بسنجیم؟مثلث تهران- ریاض- قاهرهتوسعه در داخل، تنش زدایی با جهان

رئیس مجلس:
باید به استراتژی هایی که از آنها جواب گرفته ایم برگردیم

اقداماتی که ایران در راستای تنش زدایی انجام می دهد بخشی از تحولات 
کلی دنیای امروز مبنی بر دوری کشورها از تنش است. پیشقراول این 
سیاست هم اول عربستان و بعد هم چین در شرایط منطقه ای ما بودند. 
عربستانی ها عملا به گونه ای یکطرفه آتش بس جنگ یمن را اعلام کردند 
و حتی یک میلیارد دلار هم در قالب نیروهای طرفدار خودش برای شرایط 
بعد از جنگ و بازسازی اختصاص دادند. چون می دانستند نقطه ضعف 
آنها یمن است و در عصر جدید تنش زدایی، کشورها با تنش زدایی نقاط 
ضعف خود را پوشش می دهند و سیاست های عمدتا اقتصادی خود را پیش 
می برند. چین هم در این قالب حرکت کرد. چینی ها وقتی که دیدند سیاست 
آمریکا در منطقه سوارشدن بر تنش های منطقه ای است، ما دیدیم که آن 
مرز کهنه مناسبات راهبردی را کنار گذاشتند. از آنجا که عصر مناسبات 
راهبردی سپری شده و عصر تنوع مناسباتی شکل گرفته است، دیدیم 
که چینی ها حتی حاضر شدند طرح های تنش زدایانه ای را ارائه دهند 
که شاید در یکطرفش دوستان آمریکا بودند. برای اوکراین و برای روابط 
ایران و عربستان سیاستی بود که چینی ها در پیش گرفتند. تحلیل هایم 
دو کلیدواژه دارد: توسعه در داخل و تنش زدایی در خارج و معیار ارزیابی 
سیاستمداران در تحلیلم همین دو کلمه است. نه چپ و نه راست، نه اصولگرا 
و نه اصلاح طلب بلکه هر سیاستمدار یا جناحی که دنبال توسعه در داخل و 
تنش زدایی در خارج هست، آن جناح موفق تر است. معتقدم ایران  هر چند 
دیر وارد این حوزه شد ولی باید استقبال کرد. معنای کاهش تنش ها از بین 
رفتن عمق استراتژیک کشور نیست. در داخل ایران برخی از تندرو ها که 
بی ارتباط با کاسبان تحریم نیستند که نانشان در تنش هست، عملا سعی 
می کنند تنش زدایی را در مقابل با سیاست عمق استراتژیک قرار دهند. 
اگر ایران و عربستان تنش را کاهش دهند و در گام های بعدی به سمت 
تعامل حرکت کنند، در آن صورت عمق استراتژیک  دو کشور که در مقابل 
هم بود، می تواند به صورت تعاملی عمل کند منعی را در این راه نمی بینم. 
تجربه گذشته هم نشان داد که افراطیون دو کشور عربستان و ایران که 
7 سال تنش را به رابطه این دو کشور مهم منطقه و البته به کل منطقه 
تحمیل کردند هیچوقت مورد بازخواست قرار نمی گیرند. حداقل نگاهمان 
به ایران هست و  تندروهایی  که این تنش ها را به کشور تحمیل کردند در 
صورتی که اگر تنش شکل نمی گرفت می شد از خیلی از بحران ها جلوگیری 
کرد. از حجاج ایرانی گرفته تا مسلمانانی که در دنیا چشم به سیاست های 
مصلحانه مثل ایران یا عربستان دارند، گرفتار تنش شدند. فلذا معتقدم با 
این شرایط ایران وارد یک فاز تازه ای شده که باید از آن استقبال کرد. به نظر 
می رسد اگر ایران تنش های منطقه ای خود را کاهش دهد آن موقع امکان 
اینکه به سمت حتی رفع مسائل جهانی خودش مثل موضوع هسته ای هم 
حرکت کند  وجود دارد. منتها چند شرط وجود دارد و شرط اول این است 
که تنش زایی در کشور ایران باید جرم انگاری شود. یعنی وقتی افراد تنشی 
را ایجاد می کنند، خود مسئولیت و تاوان این تنش را بدهند. اگر تنش زایی 
جرم انگاری شود، کشور تاوان هایی را نمی دهد که در گذشته داده است و 
امکان اینکه ظرفیت های کشور صرف توسعه داخلی شود فراهم می شود. در 
قالب همکاری های اقتصادی و تثبیت جایگاه های سیاسی دوستان ایران 
در منطقه و سیاست های دیگری که معتقدم در آینده بیشتر از آن از ناحیه 
کشورهای مختلف منطقه خواهیم شنید اعم ازچین، عربستان و دیگران و 
ایران هم باید در این قالب حرکت کند. موضوع آخر هم اینکه نگاه  تندروها 
به بهار تنش زدایی ایران، مقطعی و زودگذر نباشد بلکه امیدوارم یک راهبرد 

در کشور باشد.

نوع  دو  ما  اقتصادی کشور  مشکلات 
است. یک قسمت آن ساختاری و ریشه ای 
است و یک قسمت آن در اثر تصمیمات 
هیجانی است که گرفته می شود و  بعضا 
حرکت های سیاسی اي که اتفاق می افتد  و 
به تورم و  مشکلات اقتصادی دامن می زند. 
اینکه با عربستان ارتباط برقرار مي کنیم 
خوب است و هیچکس شک ندارد و بر این 
عقیده هستیم که ارتباط با عربستان و اگر 
بشود بعدا با مصر یعنی مثلث تهران، ریاض، 
قاهره بوجود بیاید، حتما جهان اسلام به یک 
سربلندی و عظمت جدیدی خواهد رسید. 
هفت سال خسارت حرکت تندروهایي که 
از دیوار سفارت عربستان بالا رفتند و حتی 
صورت های خود را نپوشانده بودند چون 
می دانستند با این کار موقعیت و پست به 
دست می آورند، طول کشید. موضوع دوم، 
در رابطه با احیای برجام است که حتما در 
کاهش  مشکلات اقتصادي مردم بسیار 
موثرخواهد بود ولی اینکه دل ببندیم که 
با همین دو، سه حرکت وضعیت اقتصادی 
ما خوب خواهد شد و از پایین جدول رشد 
اقتصادی به رتبه های بالاتر می رسیم، به 
نظر می رسد که خوش بینانه است. اولین 
قدم شفاف سازی است و تا برداشته نشود 
مشکلات اقتصادی کشور ما که ساختاری 
است، همچنان پابرجاست. عده ای هم که 
چون دنبال سود و منافع شخصی، حزبی 
و گروهی هستند، نمی  گذارند اقتصادمان 
شفاف شود. اگر اقتصادمان شفاف شود دیگر 
نمی توانند وام های چندصد میلیاردی بانک ها 
را بدون سر و صدا بگیرند و پرداخت نکنند. 
دیگر نمی توانند خودروها را در گمرک 
دپو کنند و بعد از اینکه شرایط فراهم شد، 
یکباره وارد بازار کنند و دیگر نمی توانند در 
مناقصه ها و مزایده های کشور جیب های خود 
را از پول پر کنند. بنابراین تا شفاف سازی رخ 
ندهد، بانک مرکزی همچنان پول پرقدرت 
چاپ می کند. تا شفاف سازی در کشور اتفاق 
نیفتد، معلوم نیست دلارهای ارزی به چه 
کسانی داده می شود و تا شفاف سازی در 
کشور اتفاق نیفتد، معلوم نیست که تسهیلات 
بانکی بجاي تولید سر از کجا درمی آورد و 
کسی پاسخگو نبود که 58هزار خودروی 
لوکس قاچاق را چه کسی وارد کرد و به 
چه کسانی دادند یا مثلا 400 پورشه به 
صورت غیرقانونی و قاچاق به نام پیرزنی 

روستایی وارد شد! و در نهایت امکانات کشور 
در لابه لای زد و بندهای مناقصه ها هدر 
می رود. عده ای تعمدا به دنبال این هستند 
که شفاف سازی در کشور اتفاق نیفتد. به 
عنوان کسی که از قبل از انقلاب فعال بودم از 
عملکرد کسانی که در راس  مدیریت هستند 
و می توانند جلوی اینها را بگیرند، سردر 
نمی آورم. اگر نگوییم برخی در این  رانت ها 
شریکند حداقل باید بگوییم خبر دارند و 
سکوت می کنند. اگر بگوییم خبر ندارند که 
زهی تاسف! این  چه جور مسئولی است که 
خبر ندارد این همه  رانت در توزیع دلارها، در 
اعطای تسهیلات، در ورود و خروج اموال از 
گمرک و در نهایت مناقصه ها صورت  گرفته 
است؟ اگر خبر دارند و سکوت می کنند که 
حتما در این گناه شریکند. ضمن اینکه 
اگر خبر نداشته باشند هم در گناه شریکند 
چون مسئولی که از این همه  مسائل بی خبر 
باشد، اصلا نباید مسئول می شد. اما در مورد 
تورم در سال آینده واقعیت این است که با دو 
نظر روبه رو هستیم. نخست نظری که آقای 
رئیسی دادند و به مردم گفتند مقداری از 
گرانی ها را امسال و مقداری هم برای سال 
آینده گذاشتیم بنابراین به نظر می رسد حتما 
سال آینده تورم بیشتر خواهد بود و مهمتر 
اینکه دکتر حسینی که اظهارنظر کرده اند 
یک متخصص است و ایشان وزیر اقتصاد 
دولت احمدی نژاد بودند و مطلع هستند. 
آقای دکتر حسینی اعلام نظر کردند که تورم 
سال آینده از امسال بیشتر است. امروز هم 
که بازار آمار و ارقام داغ است. چنانچه سال 
آینده به برجام برگردیم، می توانیم نفت مان 
را صادر کنیم که خیلی خوب است ولی 
مشکلات اقتصادی ما ساختاری است. اگر 
مردم آمارها را به طور دقیق بدانند ممکن 
است با نظرات و پیشنهادهای شان دولت 
را یاری دهند. بنابراین سال آینده را هم به 
دلایلی که آورده شد، به گفته آقای رئیس 
جمهور و رئیس کمیسیون تلفیق که بودجه 
سال آینده را تنظیم کرده سال آینده وضع 
تورم از امسال بهتر نخواهد بود. البته پیوستن 
به برجام و ارتباط با کشورهای همسایه از 
رشد سرسام آور تورم جلوگیری می کند. 
یعنی اگر ما به برجام بپیوندیم رشدی که 
امسال در تورم داشتیم یا در کاهش سرمایه 
گذاری ها تجربه کردیم، بهتر خواهد شد 
واقعیت ها، اخبار، اطلاعات و آمار درست را 
با شفافیت در اختیار  رسانه ها و مراکز علمي 
و تخصصي و مردم قرار دهیم تا تحلیلگران 
اقتصادی ما بتوانند  کارشناسي شده تر دولت 

را یار کنند.

در آخرین جلسه هیات دولت آقای زاکانی، 
شهردار تهران در پاسخ به ســوالی از سوی 
یک خبرنگار که پرســیده بود عملکرد شما 
چگونه اســت؟ گفت: مردم باید به عملکرد 
ما مســئولین نمرده دهند. اگــر از مردم در 
مورد عملکرد مســئولین اعم از شــهرداری 
تهران تا وزرا سوال شود که عملکرد مسئولین 
چگونه اســت؟ احتمالا نمره خوبی از سوی 
مردم نخواهنــد گرفت اما اینکــه چگونه از 
مردم سوال شود که آیا از عملکرد مسئولین 
رضایت دارید یا نه جای بررســی دارد. چرا 
که بــرای تعیین موفقیت یا عــدم موفقیت 
دولتمردان و مسئولین کشور باید از روش های 
علمی استفاده کرد و  نمی توان  از شنیده های 
غیرموثق به منظور بررسی عملکرد مسئولین 
اســتفاده کرد. به همین جهت است که در 

کشورهای پیشــرفته یکی از نهادهای مدنی 
که توسط دولت ها و ملت ها حمایت می شود، 
نهاد ها و موسســه های نظرسنجی هستند.  
در ایران چنین موسســه هایی یا وجود ندارد 
و یا به صورت جدی فعالیت نمی کنند و اگر 
یک فرد بخواهــد در بخش خصوصی چنین 
موسسه ای را ایجاد کند، عملا توفیق چندانی 
نخواهد داشت و شــاید این موسسه تعطیل 
شود. این تجربه در دولت محمد خاتمی ایجاد 
شــد. در آن زمان موسســه های نظرسنجی 
بخش خصوصی مانند موسسه های رسانه  ای 
می توانســتند مجوز از وزارت ارشاد دریافت 
کنند. این موسســه های نظرسنجی چشم و 
گوش و زبان مردم هستند و مانند رسانه های 
عمومی کارایی دارند. این موسسات در کنار 
موسســات مطبوعاتی می تواننــد اطلاعات 
صحیحــی را در اختیار مردم قــرار دهند و 
راه های اصلاح و ارشــاد را  برای مســئولین  
فراهم می آورند. امروز بــرای اینکه عملکرد 
دولت را مــورد ارزیابی قــرار دهیم، نیازمند 

ســنجش این عملکرد از ســوی موسسات  
نظرســنجی  هســتیم. در این صورت است 
که می توان رتبه بندی بین مسئولین ایجاد 
کرد و به مردم اعلام  کرد و نوعی رقابت بین 
مقامات کشور به منظور ارائه خدمت به مردم 
ایجاد کــرد. در نتیجه در ایــران برای اینکه 
عملکرد مسئولین را مورد ارزیابی قرار دهیم 
نیازمند ایجاد بســتری لازم بــرای گردش 
اطلاعات آزاد هستیم. امروز اگر به مسئولی 
تذکر داده می شــود که در مســئولیت خود 
کوتاهی کرده یا اینکه به وزیری اعلام می شود 
کــه موفقیتی به دســت آورده ای به صورت 
احساسی و گمانه زنی است که به مسئولین 
نمره می دهیم. در حالی که اگر بخواهیم به 
صورت دقیق این امتیــاز را بدهیم اولا باید 
یک موسسه نظرســنجی این کار را مبتنی 
بر روش های علمی انجام دهد و در ثانی این 
نظرسنجی باید از  سوی مردم صورت گیرد. 
در این صورت می تــوان توفیق دولت یا عدم 

توفیق دولت را مورد سنجش قرار داد.

آرمان ملی: رئیس مجلس شورای اسلامی گفت: باید برای رهایی 
از مشکلات اقتصادی، به اســتراتژی هایی که تجربه کردیم و جواب 
گرفتیم و در دهه های اخیر آنها را رهــا کردیم، برگردیم. محمدباقر 
قالیباف در شورای اداری شهرستان زرند ادامه داد: انقلاب اسلامی 
با تکیه بر مردم پیروز شــد و تداوم پیدا کرد و دفاع مقدس را مردم 
اداره کردند و این اســتراتژی موفق ما بود که باید از آن الگو بگیریم. 
رئیس مجلس شورای اســلامی با اشــاره به »اقدامات سردار قاسم 
ســلیمانی و پیروزی هایی که در بیرون مرزها به دست آورد« اظهار 
کرد: حل مشکلات اقتصادی با حضور مردم و مجاهدان عرصه تولید 

و دانش و معرفت امکان پذیر اســت و این جبهه فتح می شود اما با 
نظام بوروکراســی و اداری چنین تحولی رخ نخواهد داد. او ادامه 
داد: باید خداباور بود. سختی ها و مشــکلات زیاد است و مسیر 
مبتنی بر عقلانیت، عدالت و معنویــت که ارکان آموزه  های امام 
راحل است و مکتب شهید سلیمانی بر همین مبانی قرار گرفته، 

در اقتصاد نیز راهگشا است. قالیباف بیان کرد: در 
مجلس شورای اسلامی تلاش بر این است که 
تمرکز زدایی در کشور انجام شود زیرا همه 
اختیارات در همه بخش ها در تهران متمرکز 
شده است. او با بیان این مطلب که در سه 
سال گذشته بیشتر تصمیمات ما مربوط 
به مسائل اقتصادی بوده، اظهار کرد: یکی 
از اقدامات ما در تمرکززدایی در تبصره 
۱8 در حوزه اشــتغال است به طوری 
که حدود ۹0 درصــد اختیارات آن را 
به اســتان ها واگذار کردیم تا شورای 
برنامه ریزی اســتان در آن خصوص 
تصمیم بگیرد. رئیس مجلس ادامه 
داد: در بحث مولدسازی نیز از سال 

8۲ تا ۱40۱ تعداد ۱۲ قانون مولدسازی تصویب شده تا مولدسازی 
اتفاق بیفتد امــا اتفاق نیفتــاد و برخی گفتند که این مولدســازی 
غیرقانونی است اما این قانون اســت و در این مولدسازی، خصوصی 
سازی و اصل 44 نیست و در اموال منقول و سهام و ... نیست و بلکه 
مربوط به اموال غیرمنقول و مازاد بخش دولتی است که هزینه زیادی 
بر ما تحمیل می کنند. او خطاب به فرمانداران و استانداران و شورای 
اداری گفت: پای کار باشید. بخش قابل توجهی از مشکلات به دست 
خود شما در اینجا با کمترین هزینه و ســرعت بیشتر حل می شود. 
قالیباف عنوان کــرد: در برنامه پنج ســاله هفتم نیز 
مباحثی که داریم را با همین نگاه دنبال می کنیم 
و ظرفیت های خوب پیشــران مثل حوزه معدن 
و نفت در اولویت هســتند. او با بیان اینکه قانون 
مفصل دانش بنیان ها تدوین و تصویب شــده و 
حرکت بســیار مهم و موثری در پیشران ها است، 
تصریح کرد: یک مدیر امین و قوی برای کارکردن 
هیچ محدودیتی نــدارد و هیچ بهانه و 
حجتی برای کار نکــردن ندارید. 
کار کنید. خیلی اوقات وقت خود 
را پــر می کنیم ولــی کار انجام 
نمی دهیم. رئیس مجلس تاکید 
کرد: از موضع فردی که از پشت 
خاکریز آمــدم می گویم کار در 
هر کجا که هســتیم، اختیار و 
پول نمی خواهــد. کار در ذات 
خود این دو گوهر را دارد. اگر 
نوشــتید پول بدهید و اختیار 
بدهید تا کار کنیم خواسته یا 
ناخواسته قصدتان کار نیست.

حشمتاللهفلاحتپیشه
نمایندهادوارمجلس

محمدرضاخباز
نمایندهادوارمجلس

مهدیآیتی
فعالسیاسی

جلال خوش چهره در گفت و گو با »آرمان ملی«:

 خیلی هیجان زده 
 توافق با عربستان 
را تحلیل نکنیم
    ایران علاقه مند به 
     تنش زدایی  با 
     همسایگان 
      و کشورهای 
   منطقه است

»آرمان ملی« به بررسی احیای رابطه با عربستان و ظرفیت های توسعه اقتصادی می پردازد؛

مُسکّن اقتصادی
در حالی که کشور در زیر فشار تحریم های شدید اروپا و آمریکاست و شاخص های کلان اقتصادی در 
وضعیت مطلوبی قرار ندارند همچنین بی ثباتی اقتصادی، کمبودهای ارزی و تورم پیش رو دولت را با 
چالش هایی درگیر کرده است، توافق برای از سرگیری روابط با عربستان در صورتی که نقض تعهد از 

سوی دو طرف  صورت نگیرد، می تواند سودمند باشد
صفحه 4

فارس: مخالفت بود؛ تخلیه انرژی بود ؛ چی بود پس؟

سردرگمان    رقص اکباتان!
    فعال اصولگرا: جرات داری، »افسر زن روس« را نهی از منکر کن!    

حشمتاللهفلاحتپیشه
نمایندهادوارمجلس

 بایکوت مراسم سالگرد یادگار امام 
در صداوسیما

بزرگداشت مردی 
 که   امین امام)ره( 

و حبیب مردم بود
محمد علی انصاری: 

 حاج احمدآقا اهل کینه
 خودخواهی، تکبر 

و غرور نبود

صفحه6

امیر عبداللهیان: اختلافی بین شورای عالی امنیت ملی و وزارت امور خارجه نیست

  تا یکی دو هفته پیش محافل تندرو فشارهای زیادی به رئیس جمهور برای برکناری شمخانی از دبیری شورای عالی امنیت 
ملی وارد می کردند اما با توافق ایران و عربستان در پکن، شعار به گرانیگاه دیپلماسی منطقه ای ایران تبدیل شده است

  علی شمخانی: ایران و امارات می توانند گام های بزرگی در راستای گسترش روابط اتخاذ کنند

سیاست خارجی دست کیست؟

صفحه9

صفحات6و7

داغ رفتن حسین عبداللهی هنوز تازه است

یک سال گذشت 

صفحات2و3


